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Økonomiske udfordringer:

Danske Vandløb 
skærer drastisk 
i bestyrelsen
Bestyrelsen i Danske 
Vandløb er nu blevet re-
duceret fra 12 til 5 på 
grund af økonomiske ud-
fordringer, da Landbrug 
& Fødevarer ikke ønsker 
at fastholde en under-
skudsgaranti. Men der er 
mere end nogensinde før 
brug for Danske Vandløb, 
lyder det fra foreningen.

Alexander Dornwirth
ad@e� ektivtlandbrug.dk

 At arbejde med vedligeholdelse af 
vandløb og dermed vandløbsregulativer 
er en hård tørn, som kræver en stor ind-
sats og ikke mindst masser af tålmodig-
hed, lyder det i en pressemeddelelse fra 
Danske Vandløb, som netop har afholdt 
generalforsamling.

Generalforsamlingen var præget af, at 
Danske Vandløb har fået økonomiske 
udfordringer. Landbrug & Fødevarer har 
nemlig ikke ønsker at fastholde en under-
skudsgaranti, som nedtrappes i år og helt 
forsvinder fra og med 2025.

Bestyrelsen har derfor været økono-
mien igennem med en tættekam, og det 
førte til, at generalforsamlingen vedtog at 
reducere bestyrelsen fra 12 til 5 medlem-
mer. Desuden står der to pladser til rådig-
hed for de to landbrugsorganisationer 
Landbrug & Fødevarer og Bæredygtigt 
Landbrug.

Sekretær Lars Egedal forklarede, at 
Danske Vandløb vil søge yderligere 
samarbejde med andre organisationer i 
arbejde med at skabe bedre forhold om 
vandløbene.

Skovåen
Inden selve generalforsamlingen fortalte 
landboretkonsulent Hans Ole Kristensen, 
Agri Nord, detaljeret om arbejdet med 
Skovåen i tidligere Hals kommune ved 
Aalborg.

Hans Ole Kristensen har mange års 
erfaring med rådgivning om de juridi-
ske forhold vedrørende vandløb og har 
arbejdet sammen med Danske Vandløb 
om Gudenåen.

Sagen om Skovåen tog sin begyndelse 
i 2015, og Aalborg Kommune har siden 
udbetalt erstatning til en lodsejer, der � k 
sine marker oversvømmet på grund af 
manglende vedligeholdelse. Men striden 
fortsætter, og nu har Agri Nord sendt den 
ind på ministerens skrivebord.

Skovåen er et offentligt vandløb, der 
løber ud i Limfjorden. Det er et vandløb 
med såkaldte naturlige strækninger, hvor 
der ikke er foretaget vedligeholdelse. Det 
betyder, at vandløbet dels er blevet mere 
bugtet, at der er vokset træer ude i vand-
løbet, og at det er blevet mere ujævnt i 
bunden i forhold til regulerede vandløb. 
Den ulovlige vedligeholdelse har ifølge 
Agri Nord stået på siden 1997.

Vandløbsregulativer 
til debat
Den og andre sager bl.a. om Gudenå-
en samt klimaændringer og øgede ned-
børsmængder danner et godt grundlag 
for Danske Vandløbs arbejder.

- Der er brug for organisationen, konsta-
terede sekretær Lars Egedal, som har været 
involveret i vandløbssager i Nordsjælland.

I Syddanmark fortalte Ib Jensen om ar-
bejdet i Assens kommune og efterlyste, at 
kommunen blev udfordret af lodsejerne.

Men det er svært, lød en kommentar fra 
Poul B. Christensen, bestyrelsesmedlem 
i Danske Vandløb og Spiras:

- Jeg har arbejdet med et vandløbsregula-
tiv for Kolding å, og det er på 400-500 sider. 
Selv en landboretkonsulent skal bruge en 
uge på at sætte sig ind i det, og sådan et 
arbejde er overhovedet ikke for almindelige 
mennesker. Det er ikke rimeligt, men det er, 
hvad der sker, sagde Poul B. Christensen.

Peter Rosendal, Jordrup, kunne des-

uden fortælle, at godt nok bliver lods-
ejere, inddraget, men de bliver også taget 
som gidsler i et udvalg, hvor konklusioner 
kan være givet på forhånd.

Balancen er tippet
På generalforsamlingen dokumenterede 
formanden, Helge Danneskiold-Samsøe, 
med lokale tal, at nedbørsmængderne 
er steget betydeligt, og at det især er i 
vintermånederne, at der kommer store 
mængder regn.

Desuden fortalte næstformand Steen 
Rasmussen om arbejdet med Guden-
åen, og han beklagede, at det såkaldte 
Høegh-udvalgs forslag til en ny vandlovs 
aldrig er blevet vedtaget:

- Det vi ser nu, er meget fokus på natur 
og miljø og meget mindre fokus på evne til 
vandføring. Balancen er tippet. Vi er ikke 
imod natur og biodiversitet, men der skal 
være en ligevægt, og vi er nødt til at få gen-
skabt en balance, sagde Steen Rasmussen.

- Forslaget til en ny vandløbslov havde 
mere fokus på helheden, og det er nød-
vendigt, tilføjede han.

- Uendeligt antal 
regulativer
- Jeg har arbejdet med en lille sag om et 
vandløbsregulativ, der oprindeligt er fra 
1999. Kommunen har travlt med at un-
derstrege, at der blot sker en tilpasning, 
men jeg oplever, at der sker en redukti-
onen af vandgennemstrømningen på 40 
procent. Der skal gennemføres revidering 
af et uendeligt antal vandløbsregulativer 
i den kommende tid, og der er mere end 
nogensinde brug for os i Danske Vandløb, 
sagde Lars Egedal.

NAVNE

Ski� edag i 
Landbrugslotteriet
 E� er fem år som direktør for Land-
brugslotteriet træder Gitte Tvilling
tilbage 1. april og overlader pladsen til 
Bo Flindt Jørgensen, der har stærk er-
faring fra en lang karriere i spilsektoren.

Gitte Tvilling kan se tilbage på en 
periode, hvor Landbrugslotteriet har 
udviklet sig med et stærkere fokus på 
at understøtte naturtiltag.

- Jeg har været enormt glad for at 
være i spidsen for et af Danmarks 
ældste lotterier. Vi har en stolt arv, som 
vi har ført videre og løbende opdateret. 
Senest med projektet om at starte Dan-
marks første kæde af insekthoteller, 
der hjælper biodiversiteten på vej. Det 
er et eksempel på, at vi har kunnet stemple ind på et 
område, hvor vi både har kompetencerne og relevan-
sen, siger hun.

Bo Flindt Jørgensen har gennem sin karriere arbejdet 
med brands som Oddset, EuroJackpot og Keno.

Bestyrelse i ØL har 
konstitueret sig
 Den nye bestyrelse i Økologisk Landsforening har 
konstitueret sig e� er generalforsamlingen i starten af 
marts. Michael Kjerkegaard blev valgt som forperson.

Næstforperson blev Michael Allerup Nielsen.
Derudover består bestyrelsen af Johanne Schim-

ming, Claus Bindslev, Solvejg Horst Petersen og 
Jonas Engberg.

- Jeg er glad for, at vi har fået konstitueret os, så vi 
kan tage arbejdshandskerne på og gå i gang med det 
store arbejde, der er foran os. Helt konkret skal vi i 
gang med den nye strategi »Økologi – fordi vi kun har 
én planet« og arbejdet med de tre mærkesager: Sunde 
måltider, gode dyreliv og frugtbar jord. Vi skal have 
gang i væksten igen, så økologi kan blive normen i ste-
det for nichen, og så skal der hentes flere medlemmer 
til foreningen, siger forperson Michael Kjerkegaard.

Bestyrelsen planlægger at mødes fem-seks gange om 
året.

»Mr. DLG« takker 
af e� er 48 år
 48 år e� er sin første arbejdsdag på 
havnen som »sækkeopsprætnings-
mand« i Aalborg takker tillidsmand 
Mads Peter Madsen af 2. april e� er sin 
lange karriere ved DLG, hvor han har 
ha�  mange forskellige kasketter på. 

E� er tre år på fabrikken i Aalborg bli-
ver Mads Peter Madsen chau� ør i DLG, 
og det er han i 17 år frem til 1996.

Som chau� ør, tillidsmand og medlem af DLG’s repræ-
sentantskab fik Mads op igennem 80’erne mere ansvar. 
Han er blandt andet en af foregangsmændene bag, at 
der er flere chau� ører om én lastbil, så DLG undgik, at 
de milliondyre lastbiler holdt stille for længe. 

Siden 1996 har han været vognpark- og læssemaski-
neansvarlig og var indtil 2021 medarbejderrepræsen-
tant i bestyrelsen. 

I nogle kredse går han under navnet »Mr. DLG«, skri-
ver DLG i en pressemeddelelse.  

Egentlig ville han gerne have fortsat og måske endda 
runde de 50 år i DLG, men på grund af kroppen, konen 
og helbredet stopper han.

Otiummet skal nydes med rejser til udlandet og i 
Nørresundby, hvor Mads Peter Madsen er bosiddende 
med sin kone og sin datter.

 Sekretær Lars Egedal forklarede over-
for forsamlingen, at Danske Vandløb vil 
søge yderligere samarbejde med andre 

organisationer i arbejde med at skabe 
bedre forhold om vandløbene. Foto: 

Danske Vandløb.


